影響一對一英語網路教學系統對國小學童使用意向研究
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中文摘要：

教育部在挑戰二○○八年的e世代人材培育計畫中，將縮短中小學城鄉數位落差為重點工作項目，對於偏鄉原住民地區的學童而言，除了學校的英語課程外，比較少有其他機會能接觸英語。近年來大學生透過網際網路，以自身專業，利用電腦與國小六年級學童，進行一對一課後英語輔導。研究結果發現如下：(1)師生互動、系統品質及認知易用性對於學習態度有正面的顯著影響。(2)教學內容對於認知有用性無正面的顯著影響。(3)除了確保系統品質、師生之間的互動之外，應依學習者的特性來設計教材的呈現方式，並搭配有趣的線上英語遊戲以提升學童的學習態度。本研究試圖研究影響學童對於網路教學系統之使用意向的因素，希望給予未來有志運用網際網路協助偏遠地區學校的人士作為參考。
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Abstract:

In the e-Generation Manpower Cultivation of Challenge 2008 National Development Plan, the Ministry of Education plans to bridge digital divide in the elementary and secondary schools in the remote areas. For the aboriginal students in the rural areas, they can only learn English in school with fewer opportunities to use English than the students in the city. During recent years, voluntary college student groups have tried after-school one-on-one tutoring to help the students in the rural areas learn English over the Internet. This study investigates the factors influencing the students’ intention in using e-learning system.
The results of this study show that: (1) interactions between Teachers and Students, System Quality, Perceived Ease of Use have a significant influence on learning attitude; (2) teaching Content has no significant influence on Perceived Usefulness; (3) in addition to system quality assurance and interaction among teacher and the students, learning activities should be designed according to the learners’ characteristics and with interesting online games to improve motivation. The results of this study can be a reference for those who want to design online learning programs for the students in the remote areas. 
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